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24 و   3 را محلــه منطقــه  آ شــهر
 1 4 0 1 د  ا د خــر   8  | یک شــنبه 
4 7 9 محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

معصومهفرمانیکیا|گرچه مشکلات همسایگی با قبرستان چاهشک )قدس( در محله بهمن فراتر از 

یک کوچه و خیابان است، ساکنان کوچه بهمن 28/4که مجاور آن هستند بیشتر با ناهنجاری هایی 

کــه در این حوالی اتفاق می افتد دمخورند. به گفته آنان این قبرســتان، بیش از دو دهه قدمت دارد و 

حدود یک دهه است که دیگر اموات در اینجا دفن نمی شوند.

 QآسیبQمعرضQدرQهاQنوجوان
آفتاب بالا نیامده زباله گردها کیسه به دوش خیابان را گز می کنند. معمولا پاتوقشان انتهای کوچه و 

کنار قبرستان است. برای اینکه سهمشان را بردارند، کیسه ها را کف خیابان خالی می کنند.

برخی ساکنان اعتراف می کنند از جبر نداشتن پول برای زندگی در اینجا مانده اند وگرنه به محلات 

دیگــر نقل مکان می کردند. دغدغــه آن هایی که فرزند کودک و نوجوان دارند خیلی بیشــتر از دیگر 

خانواده هاست. این موضوع را از دلواپســی های زنی می فهمیم که حتی برای لحظه ای ایستادن و 

صحبت کردن  با ما هم هراس دارد. صدایش وقت صحبت کردن می لرزد و مدام اطراف را می پاید وقتی 

تعریــف می کند: علی، پسرم، در مقطع راهنمایی درس می خوانــد. باور نمی کنید حتی وقتی علی 

مدرســه و سر کلاس درس است، می ترسم نکند اتفاقی برایش بیفتد. شما خودتان به وضعیت کوچه 

نگاهی بیندازید. زن بیشــتر از این ماندن را صلاح نمی دانــد و قدم هایش را برای رفتن تند می کند. 

قبرستان به اندازه چند پله از سطح خیابان بالاتر است. به گفته ساکنان، بیش از 10 سال است کسی 

را اینجا دفن نمی کنند. برخی از سنگ ها کهنه اند با ترک های بزرگی که آن ها را چند تکه کرده اند.

اما برخی هایشان هم جدید و امروزی اند. لابه لای این سنگ ها کسانی نشسته اند که پایپ دستشان 

اســت و در حال مصرف مواد هستند. اطراف پر از سرنگ های مصرف شده است. لا به لای آن ها چند 

زن جوان هم نشسته اند، آن قدر تکیده و خمار که توان سر بالا آوردن هم ندارند. گردن کج می گیرند و 

سر را تا اندازه ای بالا می آورند. پیداست فهمیده اند از ساکنان آن محدوده نیستیم.

گرمای هوای کوچه که طاقت بچه ها را طاق می کند، گذرشان را می اندازد به قبرستان که فضای سبز 

بیشتری دارد. بعد شیطنتشان گل می کند و به تماشای صحنه هایی می نشینند که نباید.

 QنیستQرهاQهایQزمینQدادنQسامانQفکرQبهQکسی
چادر رنگی زن در همان نرمه نسیمی که از قبرستان می وزد تکان می خورد. از خرید برمی  گردد. نان های 

داغ را دست به دست می کند و می گوید: وضعیت کال انتهای کوچه خیلی بدتر از اینجاست. از زمانی 

که کال اسماعیل آباد به سازی شده است، انگار همه معتادهای محدوده به اینجا کوچ کرده اند.

شــجاعت او انگار بیش از دیگر ساکنان است. می داند مشــکل کوچه به این سادگی ها حل و فصل 

نمی شــود اما حاضر اســت هر کمکی از دســتش برمی آید انجام دهد و ما را تا رفتن به سمت کال که 

اصلا مســیر امنی نیست همراهی کند. تعریف می کند: کســی به فکر سر و سامان دادن زمین های 

رها نیست، از ابتدا تا انتهای کوچه. اعظم علی زاده عضو شورای اجتماعی محله بهمن است و از یک 

موضوع گله مند است: در محله ای که میزان آسیب ها و ناهنجاری ها تا این اندازه پررنگ است و هیچ 

فضای فرهنگی وجود ندارد، تنها محدوده فرهنگی فرهنگ سرای قرآن و عترت بود که به مجتمع شوق 

زندگی اختصاص یافت و کلاس های آن را هم از بچه های این محدوده دریغ کردند.

ادامه می دهد: تعداد معتادان روزبه روز بیشتر می شــود. نیروی انتظامی و شهرداری خیلی تلاش 

کرده اند آن ها را به گرم خانه ها هدایت کنند تا فضا مناسب تر شود اما هیچ فایده ای نداشته است.

علیزاده هم می گوید: باید فضاهایی مثل زمین های باز و رها را که به کار معتادان می آید از دســترس 

آن ها خارج کنیم. تکلیف قبرستان هم باید روشن شود.

 QسبزQفضایQبهQقبرستانQتبدیل
شهردار منطقه3 در بازدیدهای میدانی که از این نقطه داشته پیگیر حل مشکل در این محدوده بوده است 

و هست. او در گفت وگو با شهرآرامحله به این موضوع اشاره می کند و ادامه می دهد: برای سامان دهی 

قبرستان ها )سیس آباد، چمران و قدس( با سازمان فردوس ها جلسه گذاشتیم و تصمیم گرفتیم فضای 

قبرستان ها را با حفظ سنگ های مزار به فضای سبز تبدیل کنیم که ان شاءا... امسال اجرایی می شود. 

مهدی خداشناس می گوید: پیاده کردن این طرح با نظر اعضای شورای اجتماعی محلات باید عملیاتی 

شود تا مردم بدانند قصد ما از بین بردن قبرستان نیست و فقط ابعاد سنگ ها کوچک تر می شود.

سعیدجلائیان|نشست کمیسیون ویــژه سامان دهی حاشیه شهر شورای اسلامی شهر مشهد با 

هدف ارائه و بررسی پروژه های زودبازده در محلات شهرداری منطقه4 برگزار شد.

در این نشســت که با حضوراعضای شورای اسلامی شهر و مدیران شــهری منطقه و به میزبانی 

شهرداری منطقه4 برگزار شد طرح های پیشــنهادی پیش ران هم مطرح گردید که در رفته رفته 

اجرایی خواهد شد.

 QیابانQتوانQبرایQایQمجموعهQپیشنهاد
رئیس کمیسیون سامان دهی حاشیه شهر شورای اسلامی شهر مشهد گفت: با توجه به تراکم بالای 

جمعیت در بافت منطقه4 شهرداری باید به ســمت تملک اراضی مناسب برای خدمت رسانی 

به شهروندان گام بر داشت. هم چنین برای حل مشکلاتی نظیر پلاک گذاری برخی واحدهای 

مســکونی منطقه باید پیگیر بود تا خارج از محل اعتبارات پروژه های زودبازده، این مشــکل هم 

برطرف شود. سید ابراهیم علی زاده ادامه داد: برای تکمیل استخر شهید قربانی در محله شهید 

قربانی که شــهروندان پیگیر افتتاح و بهره برداری آن هستند، تا پایان فصل تابستان اعتبار لازم 

تخصیص پیدا خواهد کرد. رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی، زیارت، گردشگری و رسانه شورای 

اسلامی شهر مشهد نیز پیشنهاد ایجاد مجموعه  فرهنگی برای جامعه توان یابان را مطرح کرد.

حجت الاسلام حسن منصوریان گفت: حدود 15 درصد از جمعیت شهر مشهد را توان یابان شامل 

می شوند. بنابراین ایجاد مجموعه و کانونی ویژه ضرورت دارد.

در ادامه نشســت، شهردار منطقه4 با اشاره به انجام برخی پروژه ها نظیر تجهیز دو زمین ورزشی 

در خیابان پنجتن از احداث راستگرد طبرسی به مفتح پس از تخریب ساختمان پست برق خبر 

داد و افزود: ما خدمت رسانی به این شهروندان را وظیفه خود می دانیم.

مجید نژادحسین ادامه داد: مردم خوب این منطقه نیازمند حمایت مدیریت شهری برای اقداماتی 

همچون ایجاد بازارچه کارآفرینی برای بانوان سرپرست خانواده یا بدسرپرست در بوستان بسیج 

محله وحید، تکمیل فرایند پلاک گذاری واحدهای مسکونی منطقه و هم چنین تکمیل عملیات 

احداث مجموعه استخر شهید قربانی هستند.

 QمعبرQدوQبازگشاییQبرایQتلاش
در ادامه، معاون فنی و اجرایی شهرداری منطقه4 گزارشی از برنامه و طرح های مربوط به پروژه های 

زودبازده ارائه داد و گفت: در سال گذشته 19 پروژه شاخص با اعتبار 8 میلیارد و 900 میلیون تومان 

به انجام رســید. برای امســال هم نوزده پروژه با اعتبار بیش از 50 میلیارد تومان در نظر گرفته ایم 

که از جمله آن ها می توان به پیاده روســازی معابر اصلی و فرعی منطقه به ویژه در خیابان شهید 

محراب حسینی، محله رده، محله وحید و محله شهید قربانی اشاره کرد.

جلال بیوکی ادامه داد: از دیگر برنامه ها در بافت پیرامونی، رفع نقص شــبکه جمع آوری آب های 

ســطحی برای جلوگیری از جمع شــدن این آب ها و ورود فاضلاب به زمین های بایر در ضلع شرقی 

بولوار پنجتن و نیز تسهیل در رفت وآمد شهروندان با تملک و بازگشایی معابر است. در همین راستا 

دو مورد تملک زمین در خیابان فروزان فر و طبرسی شمالی یک در دستور کار است و تلاش می کنیم 

امسال بازگشایی این دو معبر به سرانجام برسد. علاوه بر این، با توجه به کمبود سرانه فضای سبز در 

منطقه، ایجاد و تجهیز فضای سبز از دیگر پروژه های زودبازده است. در این راستا، مشغول بررسی 

اراضی در محدوده محلات شــهید قربانی و التیمور هســتیم.بیوکی گفت: با توجه به درخواست 

مردمی و اهمیت مراکز مذهبی به عنوان کانون فرهنگی محلات رنگ آمیزی نمای 2 مسجد در محله 

رده و وحید در برنامه  قرار گرفته اســت. در پایان این نشســت، اعضای شورای اسلامی شهر مشهد 

به همراه مدیران شهرداری منطقه از پروژه های در حال اجرای سطح منطقه4 بازدید کردند.
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3منطقه
درQنشستQمشترکQمدیرانQشهریQبرایQسامانQدهیQمشکلاتQحاشیهQشهرQمطرحQشد

تعیین تکلیف پروژه های زودبازده در منطقه 4

قبرستانQکوچهQبهمن28/4QباQدردسرهایQزیادیQبرایQساکنانQهمراهQاست

خیمه زدن معتادها روی قبرها
4منطقه



3 دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
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ندامعصوم|ماهیت شوراهای اجتماعی 

محلات باید به نهادها و سازمان های 

مختلف معرفی و شناســانده شــود.

رئیــس اداره فرهنگــی و اجتماعــی 

شهرداری منطقه3 با تکیه بر تجربه ای 

که از فعالیت شوراهای اجتماعی در 

دوره های مختلف دارد به شهرآرامحله 

می گوید: به نتیجه رســیدن خیلی از 

مصوبه ها منوط به همکاری سازمان ها 

و نهادهای شهری است در حالی که 

آن ها با فعالیت های نمایندگان شورا 

در محله بیگانه اند.

مصطفی عباسی با اشاره به شروع دوره 

جدید انتصابات شوراها ادامه می دهد:

دعوت برای همکاری و فعالیت در دوره 

جدید شورا از اواخر بهمن سال گذشته 

شروع شده است و تعدادی از داوطلبان 

ثبت نام کرده اند اما اطلاع رسانی نباید 

به بنر، شــبکه های مجــازی و پیامک 

محدود شــود. شــوراهای اجتماعی 

محلات باید از کانال های متفاوتی مثل 

تریبون مساجد و رسانه های مردمی 

مثل تلویزیون و رادیو معرفی شوند.

او بر اساس تجربه سال های گذشته ادامه 

می دهد: استقبال مردمی برای حضور 

شورا در محله هایی که زیرساخت های 

ضعیفی دارند در مقایسه با محله های 

برخوردارتر بیشتر است. دلیل آن هم 

این است که ساکنان بافت پیرامونی 

تمایل بیشتری به حل مشکلات محدوده 

زندگی شان دارند و امیدوارند از طریق 

شــورا بتوانند معضلات خود را حل و 

فصل کنند.

عباسی با اشاره به این موضوع که در 

متن هــر محله افــراد هنرمند، نخبه و 

ظرفیت های ویژه بســیاری ســاکن 

هستند توضیح می دهد: نمایندگانی 

که بــرای شــورای اجتماعی محلات 

مشــخص می شــوند باید به ســمتی 

پیش بروند کــه ظرفیت  های محله را 

شناسایی و برنامه های محلی را با تکیه 

بر این ظرفیت ها و بدون وابستگی به 

شهرداری برگزار کنند.

او می گوید: با مدیریت شورای اجتماعی 

محلات، می توان در برنامه ای مناسبتی 

از افراد ساکن در همان محله استفاده 

کرد. چرا وقتی ظرفیت هایی در محله 

وجود دارد به محــلات و مناطق دیگر 

تکیه کنیــم و بابت اســتفاده از آن ها 

هزینه بپردازیم؟

رئیس اداره فرهنگی و اجتماعی منطقه 

در پایان از پویش «مشــهد مهربان» با 

هدف آزادسازی زندانیان جرائم غیرعمد 

گفت که شوراهای اجتماعی محلات 

مشارکت خوبی در این طرح داشتند و 

مبلغ چشمگیری جمع آوری شد.

ثبتنامداوطلباندورهجدید
شوراهایاجتماعیمحلاتادامهدارد

رفع مشکلات با 
ظرفیت های محله

شھر خبر

3منطقه

نشستشهردارمنطقهو
فرماندار

نشست مشترک فرماندار مشهد و شهردار منطقه3

برای بررسی معضلات و پروژه های عمرانی در دست 

احداث منطقه3 برگزار شد. در نشست محسن داوری 

با مهدی خداشناس،  موضوعاتی همچون بررسی 

روند اجرای پروژه های عمرانی منطقه به ویژه در 

محلات حاشیه ای، پیگیری آسفالت معابر خاکی،

رونــد احداث و اتصال شــبکه فاضلاب خانگی و 

پروژه های ترافیکی مطرح شد.

محلهپنجتنهفتهگذشتهمیزبانپزشکهایمتخصصودانشجویانعلومپزشکیبود
«مامانوپزشک»پویشتوانمندسازیمادران

عطار|هفته گذشته همایش  «مامان و  پزشک» در فرهنگ سرای انقلاب محله پنجتن برگزار شد. خانواده های 

ساکن در محله از این طرح  پژوهشی دانشگاه علوم پزشکی مشهد که در قالب غربالگری، بررسی نوع تغذیه 

و ... انجام شد استقبال چشمگیری کردند.

در این برنامه موضوع تغذیه سالم اطفال توسط پزشک های فوق متخصص مطرح شد و به شرکت کنندگان 

کارت  ویزیت رایگان در مرکز خدمات جامع ســلامت شهری پنجتن داده شد.

شهردارQدرQجمعQپزشکانQوQدانشجویان 
شهردار مشهد در بازدید از پویش ملی مامان و پزشک که در مرکز خدمات جامع سلامت شهری پنج تن برگزار 

شد گفت: اینکه عده  ای دانشجو بدون چشم داشت و کمک وارد این مقوله شده اند، موجب خوشحالی است 

و ما نیز سعی می کنیم به آنان کمک کنیم..

ســید عبدالله ارجایی ادامه داد : پیشنهاد می کنم دانشــگاه علوم پزشکی مشهد، با توجه به سرمایه عظیم 

دانشــجویی با انگیزه ای که در اختیارش اســت، شرایط را برای تداوم بیشتر این کارها فراهم کند. مدیریت 

شهری مشهد نیز هرجایی که به مردم کمک شود، پای کار ایستاده است.

مســئول پویش «مامان و  پزشــک» گفت: این طرح پژوهشــی را با توجه به مشــکلاتی کــه خانوادهای 

ســاکن در بافــت پیرامونی دارنــد برای ایــن محدوده ها در نظــر گرفتیم و در صورت حمایــت نهادها  

بــرای ســلامتی زنــان و اطفــال، قصــد داریــم آن را  در دیگــر محله هــای حاشــیه شــهر هــم انجام 

دهیم.

نســیم ســندی توضیح داد:  در مدت دو روز که این طرح  در مرکز خدمات جامع ســلامت پنجتن انجام شد،

شــش استاد از استادان اطفال علوم پزشکی  و کادر دانشــجویی و کارشناس تغذیه حضور داشتند. قرص 

ویتامین دی و قطره آهن نیز رایگان توزیع شــد و علاوه بر ویزیت،  دارو  هم تا سقف 250 هزار تومان ارائه شد.

برخی آزمایش ها و تست ها هم رایگان بود.

پروژههایزودبازدهطبرسی
عضو هیئت رئیسه شــورای اسلامی شهر مشهد 

در دیدار مردمی اهالی محله طبرسی شمالی در 

مسجد پنجتن آل عبا از اجرای سه پروژه زودبازده خبر 

داد.، به گفته فاطمه سلیمی، احداث فنس ورزشی 

در خیابان نیک خلق7 با اعتبار 3 میلیارد تومان،

مرمت و بهســازی جوی ها و جداول سطح محله 

با اعتبار 3 میلیارد تومان و بهسازی پیاده روهای 

خیابان طبرسی شمالی 28 و 30 با اعتبار 4 میلیارد 

تومان از جمله این پروژه هاست.

اجتماعدههنودیهایرسالت
 هفته گذشته اجتماع هزارنفری سربازان دهه نودی 

امام عصر)عــج( به همت شــورای اجتماعی محله 

رسالت و مشارکت مسجد المهدی)ع( در بهشت 

رضای مشهد برگزار شد. این برنامه شب شهادت 

امام جعفر صادق)ع( و با حضور خانواده های این 

محله در حالی انجام شد که بعد از نجوای گروهی 

دعای فرج، کودکان و نوجوانان با خواندن سرود 
«سلام فرمانده» در جوار مزار شهدا به ولی عصر)عج(

ابراز ارادت کردند.

همکاریشهرداری
بامراکزنیکوکاری

نشست مراکز نیکوکاری و خیریه ای فعال در محلات 

منطقه3 با حضور رئیس و کارشناسان اداره فرهنگی 

و اجتماعی شهرداری منطقه3 به منظور همکاری و 

مساعدت شهرداری برای ارائه خدمات آن ها برگزار 

شد. مصطفی عباسی، رئیس اداره فرهنگی و اجتماعی 

منطقه، در این نشســت از آمادگی شهرداری برای 

مشارکت و تعامل سازنده با مراکز نیکوکاری و کمک 

به فعالیت های آن ها خبر داد.
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ندامعصوم|انجام تغییرات بزرگ در قالب پروژه های زودبازده خبری 

است که ساکنان بافت فرسوده و پیرامونی را امیدوار کرده است.

اختصـاص اعتبـار ده میلیـاردی کـه بـرای ایـن محدوده هـا جـذب 

شـده اسـت می تواند گـره خیلی از مشـکلات را باز کنـد. نمایندگان 

شـورای اجتماعی محله التیمور در نشسـتی با معاون فنی و اجرایی 

منطقـه 4  دراین بـاره پیشـنهادهای خـود را دربـاره ایـن پروژه هـا در 

محله زندگی شـان مطرح کردند. جمع شـدن آب های سطحی پس 

از بارش از مشـکلاتی اسـت که معمولا برای سـاکنان بافت فرسـوده 

آزاردهنده اسـت، معضلـی که نماینـدگان شـورای اجتماعی محله 

التیمـور مدت هاسـت در فکـر تدبیـر آن هسـتند و بعـد از اختصاص 

اعتبار ده میلیاردتومانی، خواستند به این دغدغه هم رسیدگی شود.

موضوع دیگری که نمایندگان شـورا خواسـتار رسـیدگی به آن شدند 

پیـاده رو سـازی و مرمـت پیاده روهـای محلـه بـود. رمضـان روحانی،

رئیس این شـورا، گفـت: پیاده روسـازی در برخی از قسـمت ها انجام 

شـده و برخی از قسـمت ها مانده اسـت. علاوه بر این، برخـی از معابر 

فرعـی باید ایمن شـوند. بعضی نماینـدگان هم جای خالـی پل عابر 

پیـاده بین خیابان پنجـتن 81 تـا 85 را مطرح کردنـد، آن هم به دلیل 

مراکز آموزشـی و فرهنگی این محدوده. نبود پـل عابر پیاده رفت وآمد 

را بـرای کودکان و سـالمندان سـخت می کند. امام جماعت مسـجد 

نبود مجتمـع فرهنگی و کتابخانه را مطرح و به نمایندگی از سـاکنان 

پیشـنهاد کـرد بخشـی از اعتبـارات بـه ایـن منظـور اختصـاص یابد.

حجت الاسلام محمدحسن فرزانه هم چنین گفت: از ابتدای خیابان 

پنجـتن تـا انتهـای آن سرویـس بهداشـتی نیسـت و بـا توجه بـه بافت 

جمعیتـی و هم چنین رفت وآمدی کـه در این محدوده هسـت اجرای 

پـروژه ضرورت دارد. معـاون اداره فنـی و اجرایـی شـهرداری منطقه4

دراین بـاره خبرهـای خوبی بـه نمایندگان شـورا داد و گفت: مشـکل 

جمـع آوری آب های سـطحی با احـداث کانال از خیابـان پنجتن77

تـا انتهـای آن حل خواهد شـد. ما این قول را به شـهروندان و سـاکنان 

محلـه خواهیم داد که این کانـال تا آبان به پایان خواهد رسـید و بیش 

از ۶ میلیارد تومان به این منظور اختصاص یافته اسـت. جلال بیوکی 

درباره کمبود فضای سـبز که درخواست ساکنان محله التیمور است 

بیان کرد: محدوده ای برای رفع این مشکل در نظر گرفته شده است.

عـلاوه بـر ایـن، فضـای دوهزارمترمربعـی هم بـرای احـداث مجتمع 

فرهنگـی و کتابخانـه در نظر گرفته خواهد شـد. این مسـئول با توجه 

بـه تأکیـد ویژه بـرای احـداث پل عابـر پیاده گفـت: به ایـن موضوع در 

گام دوم پروژه هـای زودبازده توجه می شـود.

QالتمیورQمحلهQدرQزودبازدهQهایQپروژهQاجرای
QشدQخواهدQآغازQزودیQبه

احداث کانال جمع آوری
 آب های سطحی
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محمدQاسلامی،QنشانQطلایQدوQوQمیدانیQمسابقاتQالمپیکQآتشQنشانانQجهانQراQبهQگردنQآویخت

قهرمانی آتش نشان پنجتن در  پرتغال

QشیرینیQچهارQمدالQبرایQایران 
10 تا 18 اردیبهشت،  مسابقات المپیک آتش نشانان در لیسبون پرتغال 

برگزار شد و در این هشت روز 43 تیم از کشورهای مختلف حضور داشتند.

محمد اســلامی تعریف می کند: ما یک تیم شانزده نفری از ایران بودیم،

چهار نفر از مشهد و بقیه ازدیگر شهرها.

مسابقات دوومیدانی دو روز آخر این دوره برگزار شد. در کنار این رشته، شصت 

رشته ورزشی دیگر هم در این مسابقات بودند که بیش از هزار ورزشکار در 

آن شرکت کردند. المپیک آتش نشانان جهان هر دو سال برگزار می شود.

روز ششم اردیبهشت ساعت 11 استارت دو صدمتر خورد که در آن رقابت،

مقام دوم را به دست آوردم. همان روز ساعت 4:30 دو دویست متر هم برگزار 

شد که مقام سوم جهان را به دست آوردم. در مسابقه دو 4 در 100 امدادی،

تیم چهارنفری ما نایب قهرمان جهان شــد و مقام دومی را کسب کردیم.

ســاز و کارش به این شکل اســت که هر چهار نفر در یک تیم باید چوبی را 

جابه جا کنند و به خط پایان بروند. من توانســتم در دو 3 هزار متر قهرمان 

جهان شوم و پرچم ایران را در شهر لیسبون پرتغال بالا ببرم پرچم کاروان 

ما به نام شهید سردار سلیمانی به اهتزاز در آمد.

رفتنQبهQپرتغالQسادهQنبود 
ایرانی ها با هزینه شــخصی خودشــان و با سخت ترین 

شرایط با کسب شش مدال به قهرمانی می رسند اما 

بعد برگشتنشان هیچ مسئولی از آن ها حمایت 

نمی کند. محمد اسلامی از سختی های 

شرایــط تمرین و رفتن به مســابقات 

تعریف می کند: شرایط بســیار سختی برای گرفتن ویزا داشتیم. روز آخر 

ویزاها شانسی آماده شد. پرتغال به دوازده کشور ویزا نداد. من چند دوره 

دیگر هم برای مسابقات جهانی رفته ام که مسابقات تیمی بوده است و این 

اولین بار بود که در مســابقات شخصی شرکت می کردم. برای مسابقات 

تیمی، اولین بار سال 85 در رقابت های جهانی بلاروس شرکت کردم. در 

همان سال در کشور اوکراین مسابقاتی به مناسبت حادثه چرنوبیل برگزار 

شده بود که در آن شرکت کردم. سال 8۶ هم به مسابقات جهانی آتش نشانان 

در جمهوری چک رفتم. آنجا مسابقات عملیاتی مخصوص آتش نشانان 

بود. ما در شرایطی برای رقابت های پرتغال تمرین می کردیم که بســیار 

ســخت بود: بحث ویزا و سفارت و 

.... با وام و قرض هزینه سفر 

را جور و عزم رفتن کردیم.

اقامــت مــا در پرتغــال 

شرایط سختی داشت و 

اسپانسری هم در کار 

نبود. دو چمدان برای 

خوراکی هایــمان 

برده بودیم و غذاها را 

کنسروی می خوردیم.

ایــن در 

حالی اســت که یک ورزشــکار باید حرفه ای تمرین کند و خواب و تغذیه 

خوب داشته باشد و بدون استرس. بحث مربی و هزینه ها هم هست. منی 

که رئیس ایستگاه هستم، هرروز تا ساعت 2 ظهر سر کارم. عصرها هم زمان 

با کار تمرین هم می کردم. اول کار، بازیکنان تیم ها و آمادگی آن ها را که 

دیدیم، اســترس گرفتیم. ســطح آن ها خیلی بالا بود. خدا را شکر در این 

شرایط من چهار مدال آوردم.

رقابتQباQدوندهQهایQجهانی 
10 ســال می شود که دوومیدانی را حرفه ای کار می کند و  پنج سال است 

که دبیر هیئت دوومیدانی و آمادگی جســمانی شهرداری مشهد است.

تعریف می کند: در دو ســال گذشــته تمرین های تخصصی ام را به جد 

انجام می دادم. تمرینات در صحرا داشتم. تمرینات ورزشی دو با موانع 

داشــتم تا بتوانم برای مسابقات جهانی آماده باشم. دونده های جهانی 

استقامت بسیاری دارند و بیشتر کسانی هم که آمده بودند دوومیدانی کار 

بودند. پس باید برای این رقابت خیلی ســخت آماده می شدم. در این دو 

سال تمرین، دست کم پنج بار آسیب دیدم، آسیب هایی که تا فیزیوتراپی 

کشــید و هزینه های زیادی در جریان آن ها به من تحمیل شد. برای هر 

آسیب، دســت کم دو ماه صبر کردم. می خواهم بگویم همه این شرایط را 

به جان خریدم برای کسب افتخار.

یک ورزشــکار حرفه ای زیاد آسیب می بیند. او هم مستثنی نبوده است.

می گوید: در شرایط مســابقات جهانی، از ناحیه پا آســیب جزئی دیدم.

حتی در دوی صدمتر هم آســیب را حس کردم ولی به مسیرم ادامه دادم.

با درد دور آخر را رفتم و اول شدم. وقتی مسابقه 3 هزار متر تمام شد، آخر 

آزیتاحسینزادهعطار|با وجود دردی که در حین مسابقه گاهی در پایش می نشست، فقط به عشق ایران توانست زود تر از همه دونده ها از خط پایان عبور کند. بعد، از شدت درد پا بر زمین افتاد. دقایقی بعد، روی سکوی قهرمانی 

ایستاد و همان روز با افتخار پرچمی مزین به نام سردار سلیمانی را بر سکوی اول چهاردهمین دوره مسابقات المپیک لیسبون پرتغال آتش نشانان به اهتزاز درآورد. محمد اسلامی با افتخار پرچمی مزین به نام سردار سلیمانی 

را بر ســکوی اول چهاردهمین دوره مســابقات المپیک لیسبون پرتغال آتش نشــانان به اهتزاز درآورد و نام قمر بنی هاشم روی لباسش برای او دلگرمی بسیاری در مســابقات جهانی آتش نشانان بود. او چهار مدالی را هم که از 

مسابقات المپیک اردیبهشت در چهار رقابت سخت به دست آورد در همان مسابقات به شهدای آتش نشان تقدیم کرد.

ورزشــکار محله پنجتن یکی از ۱۶ عضو تیم ملی اســت که در المپیک آتش نشــان های پرتغال با کمترین امکانات و در سخت ترین شرایط اقامتی و تمرینی توانست بدرخشــد، آن هم در حالی که رقبای او از ۴۳ کشور جهان با 

بهترین امکانات برای ایستادن بر سکوی اول تا سوم تلاش کرده بودند. او در هجدهمین سال خدمتش، رئیس ایستگاه های ۴۲ پنجتن و ۱8 گلشهر است.  محمد اسلامی  ۱۰ سال سختی تمرینات دوومیدانی را در کنار هجده 

سال تجربه در حرفه آتش نشانی به جان خریده است و حالا مربی این رشته هم هست.

4منطقه

 امدادی،

تیم چهارنفری ما نایب قهرمان جهان شــد و مقام دومی را کسب کردیم.

ســاز و کارش به این شکل اســت که هر چهار نفر در یک تیم باید چوبی را 

 هزار متر قهرمان 

جهان شوم و پرچم ایران را در شهر لیسبون پرتغال بالا ببرم پرچم کاروان 

.... با وام و قرض هزینه سفر 

را جور و عزم رفتن کردیم.

اقامــت مــا در پرتغــال 

شرایط سختی داشت و 

اسپانسری هم در کار 

نبود. دو چمدان برای 

خوراکی هایــمان 

برده بودیم و غذاها را 

کنسروی می خوردیم.

ایــن در 

تعریف می کند

انجام می دادم

داشــتم تا بتوانم برای مسابقات جهانی آماده باشم

استقامت بسیاری دارند و بیشتر کسانی هم که آمده بودند دوومیدانی کار 

بودند. پس باید برای این رقابت خیلی ســخت آماده می شدم

سال تمرین

کشــید و هزینه های زیادی در جریان آن ها به من تحمیل شد

آسیب، دســت کم دو ماه صبر کردم

به جان خریدم برای کسب افتخار

یک ورزشــکار حرفه ای زیاد آسیب می بیند

می گوید

حتی در دوی صدمتر هم آســیب را حس کردم ولی به مسیرم ادامه دادم

با درد دور آخر را رفتم و اول شدم

QشرکتQ1385QسالQQQ
درQمسابقاتQجهانیQبلاروس

QاوکراینQمسابقاتQدرQشرکتQ1385QسالQQQ
QQQسالQ1386QمسابقاتQجهانی
QچکQجمهوریQدرQنشانانQآتشQ
QالمپیکQمسابقاتQ1401QسالQQQ
QQپرتغالQلیسبونQدرQنشانانQآتش
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خط افتادم. ایمان دارم حضرت ابوالفضل که نامش بر لباسم بود و سردار 

شهید حاج قاسم سلیمانی که نامش نام تیم بود این نیرو را به من داد.

 QرسیدمQآرزویمQبه
روی سکوی جهانی ایستادن اصلا کار ساده ای نیست، آن هم در حالی 

که همه برای قهرمانی آمده اند. محمدآقا از شرایط رقابت ها در اردیبهشت 

تعریف می کند: نمایندگان کشورهایی که آمده بودند لباس های حرفه ای 

و اقامتگاه عالی داشتند و بسیار مجهز بودند. شرایط ما اصلا خوب نبود. 

ابتدا قرار بود پانزده نفر از مشهد برویم ولی چون هزینه ها با خودمان بود 

و برای ویزا دیر اقدام کرده بودند، موفق نشدند بیایند. فقط چهار نفر ویزا 

گرفتیم و عازم شــدیم. من پیش از این هم در چندین دوره در مســابقات 

کشوری مقام داشتم و در سال 85 در تیم ملی آتش نشانی ایران در رشته 

آب رســانی قهرمان جهان شــدیم. دوست داشــتم قهرمانی جهان را به 

صورت انفرادی کسب کنم که خدا را شکر به این مقام هم دست پیدا کردم 

و به آرزوهایم رسیدم.

 QمردمQعشقQبهQخطر
آتش نشــانی شــغلی پراضطراب اســت. دیدن صحنه های دلخراش و 

امدادرسانی به روح و روان آدم زخم می زند. اسلامی تعریف می کند: توان 

روحی آتش نشان باید خیلی زیاد باشد. علاوه بر این، باید ورزشکار باشد که 

بتواند یک ساختمان را بالا برود و مردم را از حریق نجات دهد. آتش نشان 

باید از ســاختمانی بالا برود که آتش گرفته است درحالی که وزن لباسش 

دست کم 21 کیلوگرم است. علاوه بر این، وسایلی مانند دستگاه تنفسی 

و تجهیزات انفرادی هم باید در عملیات ها همراه هر آتش نشــانی باشد. 

چکمه و کلاه هم هرکدام وزن خود را دارد. اگر لباس آتش نشان را یک فرد 

عادی بپوشد، خیلی سخت می تواند راه برود اما یک آتش نشان همه این 

سختی را به عشق نجات جان یک انسان به جان می خرد.

 QنشانQآتشQکارQهایQسختی
یک آتش نشان باید 24 ساعت شــیفت باشد و 48 ساعت استراحت کند. 

محمدآقا می گوید با وجود ایــن، هر حادثه ای اتفاق بیفتد واقعا روحیه هر 

آتش نشــان را به هم می ریزد. باید روان شناسی در کنار آتش نشانان باشد 

که او را برای عملیات بعدی ریکاوری کند. از طرفی، آتش نشان ها معمولا 

از سمت خانواده ها هم در فشار هستند. من همکاران بسیاری داشته ام که 

می گفتند: همسرم من را درک نمی کند و می گوید شما شب ها منزل نیستید 

و برای ما سخت است. چه خوب است که خانواده ها به ایستگاه ها بیایند و 

سختی کار را ببینند. من بابت درکی که همسرم تاکنون از شرایط کاری من 

داشته است از او سپاسگزارم. از مادرم و پدرم هم تشکر می کنم که دعایشان 

همیشه دلیل موفقیت هایم است. بی انصافی است از مسئولانی یاد نکنم که 

با جان و دل حمایتمان کردند. هم چنین تشکر ویژه دارم از آقای حاجی بگلو، 

عضو شورای شهر، که به جد پیگیر کارهای ما و احقاق حقوق ماست.

 QحادثهQازQبعدQشیرینی
خاطرات او با تلخی و شیرینی هایی گره خورده است که یادآوری برخی هایشان 

هر زمان باشد خستگی را از جان و تن می گیرد. تعریف می کند: به ما اعلام 

شد در انتهای خیابان پنجتن یک منزل مسکونی آتش گرفته است. وقتی 

رسیدیم، گویا خانواده از منزل بیرون رفته و در را قفل کرده بودند. دخترخانم 

یازده ســاله آن ها در اتاق خواب بود. حجم دود این قدر زیاد بود که اجازه 

ورود نمی داد. بالأخره موفق شدیم برویم داخل. زمانی که دختر را آوردیم 

بیرون، از حال رفته بود. روحیه ام خراب شد. همکارانم می گفتند تمام کرده 

است اما من می گفتم سی پی آر بدهند. وقتی همکارانم دختر را سی پی آر 

کردند، احیا شد و به زندگی برگشت. این اتفاق خوب کل خستگی من در 

این 18 سال خدمت را از تنم گرفت.

 QانبارQدرQسوختن
اولین حادثه ای که به نظرم دردناک و باورناپذیر می آمد سال 83 بود که تازه 

وارد آتش نشانی شده بودم. بعد از چند ماه، یک حادثه حریق در انبار کارتن 

و در محدوده خین عرب اتفاق افتاد. آنجا با ســوخته شدن چندین جنازه 

روبه رو شدیم. حادثه بسیار دلخراشی بود. این ها آمده بودند در انبار را باز 

کنند و بیرون بیایند اما در از پشت قفل بود و نتوانسته بودند خارج شوند. 

جنازه ها خیلی سوخته بودند. با توجه به اینکه هوا سرد بود و برف می بارید، 

آن ها بخاری روشن کرده بودند و این اتفاق افتاده بود.

 QازدواجمQمبارکیQبه
بین همه صحبت ها گریز کوچکی می زنیم به زندگی خصوصی و خانوادگی. 

او تعریف می کند: وقتی ازدواج کردم، آتش نشان نبودم. یک سال بعد از 

ازدواج با همسرم در سال 82 وارد این حرفه شدم. شاید بتوانم بگویم پاقدم 

همسرم بود که این اتفاق مبارک در زندگی ام افتاد. دو پسر دارم: ابوالفضل 

چهارده ساله و امیرمهدی هشت ساله که امیدوارم در مسیر قهرمانی پیش 

بروند. الان که شرایط همه گیری کروناست، تمرین ورزشی خیلی سخت شده 

است. امیرمهدی فوتبال دوست دارد و ابوالفضل والیبال. پسرهایم دوست 

دارند آتش نشان بشوند. من هم خیلی دوست دارم فرزندانم در این حرفه 

باشند. آتش نشانی شغل خوبی است ولی برای کسی که عاشق آن باشد.

 QامQشدهQآبدیده
محمدآقا سختی کار زیاد تجربه کرده است و یکی دو نمونه نیست. به قول 

خودش آبدیده شده است. می گوید: قبل از آتش نشان شدنم در کارخانه 

چسب کار می کردم. باید داخل مخزن ها را تمیز می کردیم و به دلیل مواد 

شیمیایی چســب ها موها و ابروهایم در اثر مواد شیمیایی کاملا ریخت و 

دیگر درنیامــد. کارخانه اصلا پیگیر نبود و عده زیــادی از کارگرها دچار 

همین مشکل شــدند. دلیلش هم این بود که زمان تمیز کردن مخزن ها، 

به دلیل گرمای هوا عرق می کردم و چون تهویه کافی نبود، آن گاز بر بدنم 

نشست و این مشکل به مرور زمان برای من پیش آمد. من ماسک انفرادی 

داشتم. بنابراین سموم شیمیایی چسب فقط روی موهایم اثر گذاشت و 

ریه هایم سالم است. خدا را شکر، بعد از آن هم به شغل آتش نشانی وارد شدم.

 QورزشQهمQتحصیلQهم
کارشناسی ارشد تربیت بدنی دارد و مربی دوومیدانی در سطح مدارس 

و هنرستان هاست. می گوید: با دیپلم وارد آتش نشانی شدم ولی با تلاش 

و پشتکار، موفق شدم کارشناسی فرماندهی عملیات در حریق و حوادث 

را بگیرم. برای ورزشــکار تحصیل خیلی مهم است. در شغل ما ورزشکار 

بودن بسیار مهم است زیرا نیاز داریم که آمادگی جسمانی بالایی داشته 

باشیم. من از همه آتش نشان ها درخواست می کنم ورزش را سرلوحه کار 

خود قرار دهند. جدا از همه این ها آتش نشــانی یک حرفه نیست. عشق 

اســت. این را محمدآقا چندین بار تکرار می کنــد. می گوید: یک بار اول 

ورودم به سازمان آتش نشانی مطلبی را روی دیوار خواندم که نوشته بود: 

آتش نشانی شغل نیست. عشق است. اگر عاشق کارت نباشی و وارد این 

حرفه مقدس بشوی، دیوانگی محض است. پس باید عاشق کارت باشی 

تا بر دوش کشیدن خستگی روحی و جسمی برای او راحت باشد. 

ازایراننمیروم
هفته ای بین هفت تا 9 جلسه تمرین دارد. زمانی کوتاه 
استراحت می کند و ریکاوری. بعد دوباره تمریناتش را 
ادامه می دهــد. می خواهد دوبــاره در رقابت ها شرکت 
کند. می گوید: البته ایــن بار دیگــر توانایی پرداخت 
هزینه ها را در دو سال دیگر ندارم. در صورتی می توانم 
ادامه دهم که مسئولان از من حمایت کنند. این حمایت 
نشدن از سمت مسئولان فشار مضاعفی دارد و گاهی 
ورزشــکاران را ناچــار به تصمیــم اشــتباه می کند. در 
مسابقات سال 85 از کشــورهای دیگر به ما پیشنهاد 
شد که به عنوان آتش نشــان برای آن ها هم کار کنیم و 
هم ورزش. گفتند همه امکانات را به ما می دهند. حتی 
از شهر های دیگر کشــور هم به ما پیشنهاد شد که به 
آنجا برویم اما من عاشق امام رضا)ع( هستم و زندگی در 

مشهد را یک نعمت می دانم.

هرشهروندیکآتشنشان
دوســت نــدارد اتفاقــی خاطر هیــچ شــهروندی را 
تلخ کند. برای همیــن، حرف هایــش را خیلی کوتاه 
می گوید: مــن به عنوان یــک آتش نشــان می گویم 
اگر همه شــهروندان آتش نشــان داوطلب خودشان 
باشــند، هیچ حریقــی اتفــاق نمی افتــد. از شرایط 
پخت و پــز بگیرید تا گــرم کــردن خانه بــا بخاری و 
وســایل گرمایشــی. باید موارد ایمنی را یــاد گرفت. 
الان هم خود سازمان آتش نشانی آموزش هایی برای 
شهروندان دارد و کپســول های خاموش کننده آتش 
را در اختیار شهروندان می گذارد تا بتوانند اقدامات 
اولیه لازم را انجام بدهند. شــاید اگــر یک حریق در 
ابتدا مهار شود، با یک پارچ آب هم کارش تمام شود، 
اما همان حریق اگر پیش روی کند، خسارت های مالی 

و جانی بیشماری در پی خواهد داشت.
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هنردستQخواهرانQمحمدیQبعدQازQرکودQکروناQازQنمایشگاهQملیQبانوانQکشورQسرQدرآورد

سفر عروسک ها از سیس آباد به دیگر شهرها

اولین
قدمرایکی
ازاقوامبرای
خریدبرداشت.
سفارشهابعداز
آنزیادوزیادتر
شد

سعیدجلائیان|در حالی که برخی ها از شرایط سخت 

اقتصادی گله مندند و کاسه چه کنم به دست گرفته اند، 

خیلی ها نان هنر خود را می خورند. خواهرانی که در محله 

سیس آباد کارگاه تولید عروسک بافی راه انداخته اند 

و روزبه روز دامنه فعالیتشان گسترش می یابد از این 

دسته اند. حضور در نمایشگاه ملی محصولات بانوان 

کارآفرین کشور )شهربانو( که اردیبهشت در مشهد 

برگزار شد، بهانه آشنایی ما با خواهران کارآفرین شد.

 QهستمQنوآوریQدنبال
لیــلا، مرضیه، زهــره و کــبری معروف بــه خواهران 

محمدی نزدیک به یک دهه اســت که در کار تولید و 

فروش عروســک هایی فعالیت می کنند که در قالب 

شخصیت هایی در اندازه های متنوع تولید و عرضه 

می شوند. لیلا محمدی اولین خواهری بود که 10 سال 

پیش، پس از دیدن و تماشای عروسک های بافتنی 

پشت ویترین یک فروشــگاه اسباب بازی شروع کرد 

به خریدن کاموا، لایکو و پارچه. لیلا خانم ابتدای کار 

انتظار کسب درآمد نداشت اما مهارتش باعث شد نظر 

اطرافیان را بلافاصله پس از ساخت دو عروسک دختر 

و پسر جلب کند و ســفارش کار بگیرد. او که هنرهای 

مختلفی دارد تعریف می کند: از کودکی قلاب بافی 

و بافتنی می کردم. بهترین روپشتی ها و بافتنی های 

آشپزخانه را تنها با نگاه به یک الگو می بافتم. روپشتی 

و بافتنی هــا از مد افتــاد. من هــم کار بافتنی را کنار 

گذاشته بودم تا اینکه سال 1390 به صورت اتفاقی در 

یک فروشگاه اسباب بازی دو عروسک توجه من را به 

خود جلب کردند و این شروع دوباره کارم بود.

لیلا خانــم از نتیجــه کارش رضایــت داشــت و این 

رضایتمندی هنوز هم ادامــه دارد. تعریف می کند: 

عروســک ها را آماده کردم. اولین قدم را یکی از اقوام 

برای خرید برداشــت. از کارم خیلی تعریف می کرد. 

معلوم بود خیلی خوشش آمده است. شش عروسک 

سفارش داد. سفارش زیادی نبود اما اعتمادبه نفس و 

انگیزه خاصی به من داد. پس از آماده شدن و تحویل، 

سفارش ها شروع شد.

موفقیت او باعث جلب توجه سه خواهر دیگرش شد. 

آن ها که مثل خواهر بزرگشان در قلاب بافی مهارت 

داشتند، پس از گرفتن اولین سفارش خواهرشان، همکار 

او می شوند. لیلا خانم می گوید: همواره تلاش کرده ام 

از مواد اولیه درجه یک برای ساخت آن ها استفاده کنم. 

همین موضوع باعث شد عروسک های من دست به دست 

میان آشنایان و همسایه ها بچرخند. سال 93 نمونه کار 

من به دست یکی از معلمان مدارس ابتدایی دخترانه 

رسید. او پس از مشورت با کادر آموزشی مدرسه، برای 

جشن الفبای دانش آموزان سفارش داد.

بــا ورود ســه خواهر دیگر بــه کار تولید عروســک، 

نه تنها کیفیت کار افزایش یافت بلکه به مرور زمان، 

عروسک های کارتونی جدیدی در سایزهای مختلف 

به دست خانواده محمدی تولید شد، شخصیت های 

محبوبی همچــون خانــواده جوجه هــا، گربه ها، 

پدربزرگ و مادربزرگ با لباس سنتی و ... که نشان 

از ذوق خواهران داشت. خواهران مدام به دنبال 

نوآوری در شــخصیت ها و تولیــدات جدید بودند 

 به ویژه مرضیه خانم که دنبال یادگیری آموزش های 

بیشتر بود.

 QکارآفرینانQتشکلQباQآشنایی
تا سال 97 عمده عروســک های خواهران محمدی 

بیشتر در مراکز آموزشی، مجالس مذهبی، میهمانی ها 

و جلسه های خانوادگی به فروش می رفتند. مرضیه خانم 

تعریف می کنــد: روش کار ما به این صورت بود که هر 

سفارشی می گرفتیم  بین خودمان تقسیم می کردیم 

و هر کدام  به اندازه توان تولید می کردیم. به مرور زمان، 

همسر و پسر ارشدم به این کار علاقه مند و در ساخت 

عروسک با من همراه شدند. خوشبختانه اواخر پاییز 

سال 98 سفارش خوبی گرفتیم و پس از تحویل عروسک ها 

و گرفتن درآمدش، توانستیم اقساط عقب افتاده  مان 

را بپردازیم و وســایل مورد نیاز ساخت عروسک های 

جدید را بخریم. شرایط خوب پیش رفت تا اینکه با شیوع 

ویروس کرونا همه چیز تغییر کــرد. دیگر نه خبری از 

سفارش بود، نه حتی فروش یک عروسک. در این مدت، 

روش های مختلفی را برای فروش عروسک ها امتحان 

کردیم. من به بسیاری از فروشگاه های اسباب بازی 

در سطح شهر مراجعه کردم اما آن ها یا حاضر به خرید 

نبودند یا بهای ناچیزی پیشنهاد می کردند. شرایط 

خیلی سختی بود.

مرضیه خانــم به تازگــی با دو تشــکل مردمی آشــنا 

شده اســت که شروع دوباره کار برای او و خواهرانش 

هستند. می گوید: چند ماه پیش به صورت اتفاقی با 

تشکل مردمی کارآفرینان توانمند خراسان رضوی و 

گروه جهادگران خراسان رضوی آشنا شدم. کمک و 

راهنمای زیادیی در حوزه فروش عروسک ها کردند. 

حتی از طریــق آن ها درباره نمایشــگاه بین المللی 

که هفته گذشــته برپا شــده بود باخبر شــدم. البته 

ابتدا با توجه به اینکه من هیچ تجربه ای از حضور در 

 نمایشگاه ها نداشتم اولش می ترسیدم اما تجربه خیلی 

خوبی بود.

کسب درآمد چند نفر از یک کارگاه
در آغاز کار مرضیه خانم، حســین صحرایی، همسرش، برای حمایت از او دســتگاه 

دوخت بافت را خرید. حسین آقا می گوید: پس از اینکه دیدم همسرم علاقه زیادی 

به تولید عروسک دارد، برای راحتی کارش یک دستگاه بافت خریدارم. به مرور زمان، 

خودم نیز به این کار علاقه مند شدم. سال 99 کارگاه کاشی سنتی که در آن مشغول 

کار بودم تعطیل شد. کار با چرخ خیاطی، دوخت بخش هایی از عروسک ها، بافتنی 

و اتو را برعهده گرفتم. حســین آقا ادامه می دهد: پس از تعطیلی کارگاهی که در آن 

مشغول به کار بودم تنها منبع درآمد ما تولید و فروش عروسک شد. البته بازار فروش 

عروسک نیز بسیار کساد شده بود و همه تولیدات ما در خانه انبار می شد. خوشبختانه 

به تازگی توانستیم بخشی از آن ها را در نمایشگاه بین المللی بفروشیم. در هر صورت، 

نمایشگاه تجربه خوبی بود. به همین علت، از مدیران شهری می خواهم نه برای حمایت 

از خانواده من بلکه برای پشتیبانی از هزاران کارآفرین، بستری مناسب فراهم آورند 

تا تولیدکنندگانی مانند ما فرصت فروش و کسب درآمد پیدا کنند.

حمایت از هنرهای محلی
ارتباط مرضیه خانم با گروه نیکوکاری مردمی عماد برای او فرصتی شــد بتواند 

محصولاتش را بیشــتر به فروش برساند. ســعید کاظمی، دبیر اجرایی این گروه 

مردمی که معرف خواهران محمدی به شهرآرا  محله  است، درباره حمایت از بانوان 

سرپرست خانواده و کارآفرین  می گوید: بانوان سرپرست خانوار یا بد سرپرست 

بســیاری تحت پوشــش  این گروه هســتند. تلاش ما این اســت در کنار مباحث 

حمایتی، آن ها را برای کســب درآمد توانمند کنیم. در همین راســتا نیز جلسات 

 آموزشــی مشــاغل خانگی متعددی را در مناطق مختلف حاشــیه شــهر برگزار 

می کنیم.

او می گویــد: خیلــی اتفاقی با خانــم محمدی و کارهــای هــنری و تولیدی آن ها 

آشــنا شــدم. می دانم از ایــن دســت خانواده ها در حاشــیه شــهر کم نیســتند. 

 بــه نظــرم بایــد همــه نهادهــا بــرای حمایــت از کســب وکارهای نوپــا و محلی 

بسیج شوند.

به ه تجر را

3منطقه



7 دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
s h a h r a r a n e w s . i r مید محله |عیدگاه ا

ســعید

جلائیان|همه چیــز از 

تصمیم متولیان آموزش و 

پرورش ناحیه تبادکان شروع 

شد که می خواستند نسل جدید 

و دانش آمــوز را با قرآن بیشــتر آشــنا 

کنند. به همین منظور، رقابتی قرآنی به راه 

انداختند که اختتامیه پرشور آن هفته گذشته 

در فرهنگ سرای قرآن و عترت برگزار شد.

از ابتدای ســال جاری، فرم ثبت نامی در اختیار حدود 

۱۴۰ هزار دانش آموز منطقه تبادکان توسط کانال های شاد 

آموزش و پــرورش قرار گرفت. این فــرم از دانش آموزان دعوت 

می کرد در یــک رقابت جذاب قرآنی که از حفظ کل قرآن تا یک جزء 

برگزار می شد شرکت کنند. برای تشویق و جذب دانش آموزان، جوایز 

ارزنده ای نیز در نظر گرفته شده بود.

Q2000دانشQآموزQدرQرقابتQقرآنی 
حسین بازودار، مسئول دارالقران یحیی بن زید، در حاشیه اختتامیه دومین جشنواره حفظ قرآن 

دانش آموزان منطقه تبادکان تعریف می کند: رقابت قرآنی را دو مجموعه دارالقرآن یحیی بن زید 

و بشــارت آموزش و پرورش منطقه تبادکان پایه گذاری کردند. در طول سال تحصیلی، مربیان 

پرورشــی مدارس منطقه تبادکان از دانش آموزان خواســتند برای حضور در این رقابت آماده 

باشــند که شامل بخش های مختلفی از قبیل حفظ سی جزء، بیست جزء، پانزده جزء،10 جزء،

پنج جزء، دو جزء، یک جزء و مراحل مختلف حفظ جزء سی بود. او ادامه می دهد: پس از استقبال 

بی نظیر حدود 2 هزار دانش آموز پایه اول تا دوازدهم، مســابقات در دو بازه زمانی اسفند 1400

و اردیبهشــت سال جاری برگزار شد. با توجه به وسعت ناحیه تبادکان و برای رفاه دانش آموزان،

دارالقرآن یحیی بن زید واقع در توس97، کانون آزادگان در کوی امیر و دارالقرآن بشارت منطقه 

تبادکان در محدوده گلشــهر را به این رقابت اختصاص دادیم و 127 دانش آموز در بخش های 

مختلف به خوبی از عهده آن برآمدند. مسئول دارالقرآن یحیی بن زید ادامه می دهد: برای ایجاد 

انگیزه و تشویق دانش آموزان به شرکت در این رقابت، جوایز خوبی برای برگزیدگان گذاشتیم.

رقابتQقرآنیQبازندهQندارد 
رقابــت قرآنی بهانه خوبی برای مطالعه و انس بیشــتر دانش آموزان با کتــاب خداوند ایجاد کرد.

تفاوتی نداشت دانش آموز در کدام بخش شرکت کرده باشد، چه آن هایی که مانند محمدمهدی 

غلامی دانش آموز در پایه دوم یک جزء را حفظ کرده باشند چه آن هایی که حافظ کل قرآن باشند.

محمدمهدی از روزی که در این رقابت ثبت نام کرده تلاش زیادی برای حفظ آیات انجام داده است و 

توانست از این رقابت سربلند خارج شود. او درباره حضورش در این جشنواره می گوید: پس از اینکه 

در مدرسه از این رقابت قرآنی شنیدم، تصمیم گرفتم برای اولین بار در یک مسابقه شرکت کنم. پس از 

ثبت نام، تلاش کردم در اوقات فراغت سوره ها را بخوانم و حفظ کنم. توانستم 22 سوره قرآن را حفظ 

کنم و خودم را واقعا برنده می دانم. در میان شرکت کنندگان در بخش حفظ کل قرآن، دو دانش آموز 

حافظ کل قرآن کریم معرفی شدند. سید سجاد فیروزی یکی از این دانش آموزان است. او می گوید:

پیش از این رقابت در کلاس های فوق تخصصی دارالقرآن یحیی بن زید شرکت کرده بودم و با کمک 

آن ها پیشرفت خوبی در زمینه حفظ داشتم. موفقیت امروزم را مدیون دارالقرآن می دانم که باعث 

شد هم به خداوند نزدیک تر شوم هم در مدرسه سربلند باشم. سید سجاد از عنوان اولی که در این 

رقابت به دست آورده است خوشحال  است. او ادامه می دهد: این رقابت خیلی ها را به قرائت و حفظ 

قرآن تشویق کرد. هرچند آزمون سطح بالایی داشت و بسیاری نتوانستند موفق شوند، در واقع همه 

شرکت کنندگان برنده بودند.

اختتامیهمسابقهقرآنی
دانشآموزانتبادکاندرفرهنگسرای

قرآنوعترتبرگزارشد

دورهمی قاریان 
کوچک در «بهار»

ه عیدگا

ندامعصوم|مینا باقری دختری پرانرژی اســت که رشته های ورزشی مختلفی را تجربه 

کرده اســت تا اینکه گمشده اش را در رشــته رزمی پیدا می کند، انتخابی که به مسیر 

شیرینی در زندگی اش ختم می شود و مطمئن است روزهای بهتری هم پیش رو دارد.

چند هفته قبل، زمانی که مینا دانش آموز رشته تربیت بدنی هنرستان فنی و حرفه ای 

فاطمة الزهرا در محله پنجتن، عازم مسابقات رزمی کشوری در لرستان می شد، تصورش 

را نمی کرد یکی از پرافتخارترین رقابت های ورزشی خود را پشت سر بگذارد. او با کنار 

زدن همه مشــکلاتی که در مناطق کم برخودار سد راه دختران است بین رزمی کاران 

شرکت کننده کیک بوکسینگ کمربند طلا را از آن خود کرد.

پیروزیQدرQرقابتQهاQQبهQمنQانگیزهQمیQداد 
رتبه های قهرمان محله ما یکی دوتا نیست و فراتر از این است که مینا بخواهد تک تک آن را ها 

را بگوید. به همین علت، شاخص ترین ها را گلچین می کند و فهرست وار می گوید: مقام سوم 

لیگ باشگاهی در رشته هاپکیدو را تیرماه 1399، مقام دوم استانی مسابقات مجازی هاپکیدو 

را فروردین پارسال و مقام اول اسپوکس و مقام دوم کیک بوکسینگ را آذر پارسال به دست آوردم.

او هفده ساله و دانش آموز سال یازدهم است و در خانواده ای ورزشکار بزرگ شده است. پدرش 

گرچه از ورزش فاصله گرفته، تکواندوکار بوده اســت. شــاید تأثیر بزرگ شدن در این محیط 

خانوادگی است که محمدجواد، برادر کوچک تر مینا، هم از چهارسالگی وارد رشته رزمی می شود.

مینا می گوید: مدرسه دخترانه زهره بنیانیان درس می خواندم. کلاس دوم دبستان کلاس های 

ژیمناستیک گذاشته بودند و من در مسابقات دانش آموزی آن سال که در سطح ناحیه برگزار 

می شد مقام دوم را به دست آوردم. خیلی برایم دلچسب و شیرین بود. دقیقا جرقه کار از همین 

نقطه خورد و دیگر نتوانســتم ورزش را کنار بگذارم. همیشه عضو تیم های ورزشی مدرسه در 

رشته های مختلف بودم و در رقابت ها مقام می آوردم. سال هشتم در رشته بسکتبال مقام دوم 

استانی را به دست آوردم. طعم این پیروزی ها باعث شده بود مدام در حال تمرین باشم. کافی 

بود وقت آزاد داشته باشــم. محمدجواد را که می دیدم در خانه حرکات رزمی انجام می دهد،

دوست داشتم این رشته را هم تجربه کنم. از سال نهم وارد رشته های رزمی شدم.

او ادامه می دهد: هنر های رزمی دنیای وســیع و گســترده ای دارد و من در رشته های رزمی 

هاپکیدو، هوشین کیدو، اسپوکس و کیک بوکسینگ کار می کنم. در رشته هاپکیدو دان یک دارم.

آموختنQمربیگری 
انتخاب مینا به عنوان عضو تیم ملی رشــته کیک بوکســینگ به اطرافیانش ثابت کرده 

است یکی از مؤثرترین چهره هاست که می توان امید زیادی به آینده کاری او داشت.

او در تازه ترین رقابــت با پیروزی بر حریف ها کمربنــد طلایی را از آن خود کرد.

میناایــن روزها در کنار همه موفقیت هایی که دارد، در حال گذراندن دوره 

مربیگری است و به جمع کردن یک تیم قدرتمند از دختران این محدوده 

فکر می کند. زنده کردن حس خوداتکایــی و اعتمادبه نفس بین 

این گروه مهم ترین هدفی اســت که مینا به آن فکر می کند با 

ایمان کامــل می گوید: من می توانم موفق شــوم و البته 

همه کسانی که بین همین محرومیت ها بزرگ شدیم.

خیلی چیزها کم بود. زمین نداشــتیم، امکانات 

نبود، حرف و دست انداز هم تا دلت بخواهد 

بود و هســت، اما اراده که باشد، به همه 

این ها غالب است. مطمئنم همه ما 

پیروز این میدان هستیم!

نوجوانمحلهپنجتن
برایعضوتیمملیکیکبوکسینگانتخابشد

پیروزی «مینا»
در میدان اراده

مید ا
 محله
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۱ 4 ۰ ۱ د  ا د خــر   ۸  | یک شــنبه 
4 ۷ ۹ محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

خیابان پنجتن ۴۰

منطقه ۴ - محله پنجتن

خر چه آ کو

ندا معصوم-  ســاکنان خودشــان هــم می داننــد تعبیر 
زیبایی نیســت اما خیابان پنجتن۴۰ به گفته آن ها آخر 
محدوده اســت و به دلیل شرایط نامناســب بهداشــتی 
کال، ابتدای آن بــه «مگس آباد» معروف بوده اســت. این 
معبر به خیابان افسر شــمالی 8۳ )دریــای دوم( ختم 

می شــود و وجود زمین های افتاده و رها از ویژگی های آن 
اســت که دردسرهای زیادی دارد. به ویژه به این علت که 
مجاور با دبیرستان علی بن ابیطالب، دبیرستان آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی و دبیرستان الزهراست. در محدوده 

این خیابان، زمین بایر بیش از بافت مسکونی آن است.

بافت مسکونی در احاطه زمین های رها

دبیرســتان دخترانه آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی با دبیرستان 
علی بن ابیطالب  در میانه معبر 
همسایه اســت و ســال ۱۳9۶

احداث شده است.

غلامحسین نیک سرشت که مصالح فروشی دارد و یکی 
از قدیمی ترین ساکنان  محله است می گوید: زمین های 
این محدوده وســعت زیادی دارد و مربــوط به خاندان 

انصاری است. 

بــا اینکــه برخــی از زمین هــا 
اســت،  شــده  دیوارکشــی 
رفت وآمــد معتــادان آن هــا را 

ناامن کرده است.

مرکز تلفن پنجتن در ابتدای این 
معــبر اســت و بیش از ۱5 ســال 
از فعالیت آن برای ســاکنان این 
محــدوده و محله هــای مجــاور 

می گذرد.
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